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آريا رهنورد

ایده های بــزرگ و اجرانشــدنی، 
منصرف شــدن و مقصر اعلام کردن 
باشگاه ها، روند کاری سازمان لیگ در 
ماه های گذشته را تشــکیل می دهد. 
نهادی که در ظاهر قصد دارد دســت 
به کارهــای بزرگی بزند امــا در عمل، 
توانایی اجرای نقشــه هایش را ندارد. 
بر اساس اعلام رســمی سازمان لیگ 
فدراسیون فوتبال، قرار بود برای اولین 
بار در تاریخ ۹۰ درصد سکوهای داربی به 
هواداران تیم میزبان اختصاص داده شود 

اما همان طور که از ابتدا نیز واضح به نظر 
می رسید، اجرای »ناگهانی« این طرح 
به هیچ وجه امکان پذیر نبود. سازمان 
لیگ از این تصمیم عقب نشینی کرد اما 
حاضر نشــد به شکستش اعتراف کند 
و عملا همه چیز را متوجه تیم میزبان 
دانست. تنها چند هفته قبل، مسئولان 
سازمان لیگ از برگزاری قطعی دیدار 
سوپرجام خبر دادند اما با گذشت زمان، 
مشــخص شــد آنها از برش لازم برای 
مجاب کردن باشگاه ها به حضور در این 
مسابقه برخوردار نیستند و اساسا قدرت 
چنین کاری را ندارند. بعد از لغو سوپرجام، 

فتاحی و همکارها به شدت روی طرح 
تازه تقسیم ســکوهای آزادی در زمان 
برگزاری شــهرآورد مانور دادند اما این 
اتفاق نیز سرانجام میسر نشد. در سازمان 
لیگ فوتبال ایران، علاقه ای افراطی به 
»دیده شدن« وجود دارد اما شاید اگر این 
نهاد تنها روی وظایف اصلی اش تمرکز 
کند، اتفاق های بهتری برای بازی های 
لیگ رخ خواهد داد. حقیقت آن است که 
سازمان لیگ به تنهایی تصمیم گیرنده 
نیست و قبل از هر بازی بزرگ، اعضای 
شورای تامین باید شــرایط برگزاری 
مسابقه را مشخص کنند. شاید بهتر باشد 

مسئولان سازمان لیگ تا قبل از شرکت 
در جلسه شورای تامین، ایده های شان را 

تنها برای خودشان نگه دارند.
»۹۰- ۱۰« شدن سکوهای آزادی 
در داربی پنج شــنبه، از همان ابتدا نیز 
رویابافانــه به نظر می رســید، چراکه 
اساســا در فوتبال ایران ظرفیت لازم 
برای چنین تقســیمی وجــود ندارد. 
هنوز هم ســازوکاری برای شناسایی 
دقیق هوادارها در جهت بلیت فروشی 
دقیق اینترنتی در ایران تعبیه نشــده 
و طبیعتا نمی تــوان بــا اطمینان در 
زمان فروش اینترنتــی، درصد دقیق 
تماشاگرها را محاســبه کرد. علاوه بر 
این، احتمال پرنشدن سکوهای میزبان 
و همچنین احتمال ایجاد درگیری در 
صورت شکست تیم پرهوادارتر، کاملا 
نگران کننده به نظر می رسند. فتاحی، 
باشگاه استقلال را به عنوان متهم ردیف 
اول لغو طرح تقسیم سکوها معرفی کرده 
و دست روی این نکته گذاشته که تیم 
میزبان، حاضر نبوده همه مسئولیت های 
مربوط به میزبانی از این مسابقه را بپذیرد. 
فتاحی اما باید به این سوال پاسخ بدهد 
که چرا تیم میزبان بایــد زیر بار چنین 
مســئولیتی برود؟ آیا فروش اینترنتی 
بلیت به تیم میزبان واگذار شده است؟ آیا 
گیت های ورودی ورزشگاه در اختیار تیم 
میزبان هستند؟ آیا حراست ورودی  ها و 

خروجی های آزادی و کنترل تماشاگر 
روی سکوها در ید اختیارات تیم میزبان 
اســت؟ حقیقت آن است که نهادهای 
مختلف و متنوعــی در برگزاری داربی 
پایتخت سهیم هســتند و این اتفاق، 
میزان اختیارات تیم میزبان را به شکل 
قابل توجهی کاهش می دهد. در چنین 
شرایطی بدیهی به نظر می رسد که هیچ 
تیمی این مسئولیت را قبول نکند و با 
همه عواقب ۹۰ درصدی  شدن سکوها 

روبه رو نشود.
عوض کردن چهره آزادی در داربی ها، 
شاید در شرایط فعلی دور از ذهن باشد اما 
فراهم کردن زیرساخت های مربوط به 
این کار، ابدا غیرممکن نیست و تنها به 
مدیریت صحیح نیاز دارد. شماره گذاری  
صندلی ها در آزادی، می تواند اولین قدم 
برای انجام این کار باشد. تا چند سال قبل 
هیچ کس تصور نمی کرد بلیت  سینماها 
به صورت غیرحضوری به مردم فروخته 
شــود اما حالا این اتفاق به سادگی رخ 
می دهد. برای عملی شــدن طرح ۹۰ 
درصدی، کافی است مسئولان ورزشگاه 
آزادی با هر جایگاه به شکل یک سالن 
سینما برخورد کنند و به انتظارها برای 
شماره دارشدن صندلی ها پایان بدهند. 
باشگاه های استقلال و پرسپولیس نیز 
می توانند در وبسایت های رسمی شان، 
از هوادارهــا ثبت نام رســمی به عمل 

بیاورند و کد ملی  این هوادارها را نیز در 
سامانه های رسمی به ثبت برسانند تا 
هر تماشاگر تنها قادر به خرید بلیت در 
جایگاه تیم خودی باشد. اگر این روند 
شکل بگیرد، سرخابی ها این شانس را نیز 
خواهند داشت تا به سبک باشگاه های 
اروپایی همه بلیت های فصل را به صورت 
یکجا در اختیار هواداران شان قرار بدهند 
و در تابستان، مبالغ قابل توجهی از این 
راه برای خرید بازیکن به دست بیاورند. 
در واقع فراهم کردن همه شرایط برای 
تقسیم متفاوت ســکوها، چندان هم 
نشدنی نیست اما سازمان لیگ نمایش 
دادن با ایده هایش را به بسترســازی 
منطقی برای اجرای این ایده ها ترجیح 

می دهد.

طرح تقسیم سکوهای آزادی در داربی، شکست تازه ای برای سازمان لیگ بود

پنجاه ـ پنجاه

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي

ايسكو دور از ميادين
باشــگاه رئال مادرید اعلام کرد ایسکو، هافبک 
اســپانیایی از آپاندیس حاد رنج می برد و به زودي 
جراحی خواهد شد. ایسکو در کنار کارواخال یکی 
از دو غایب بزرگ تمرین روز گذشــته رئال مادرید 
برای بازی با سویا در سانچز پیسخوان بود. در ابتدا 
گمان نمی رفت که مشکل ایسکو جدی باشد و گفته 
شد او در سالن بدنسازی است اما سایت رسمی رئال 
مادرید عصر دیروز اعلام کرد این بازیکن به آپاندیس 
حاد دچار شــده و به زودي جراحی خواهد شــد. 
باشگاه رئال دوری ایسکو از میادین را اعلام نکرده اما 
پیش بینی می شود ایسکو چیزی بین یک تا دو هفته 
از میادین دور باشد. بدین ترتیب به احتمال قریب به 
یقین او به جز بازی با سویا، دربی روز شنبه را هم از 

دست می دهد.
    

جنگ ادامه دار مورينيو و پوگبا
منچستریونایتد شنبه شــب در هفته ششم 
لیگ برتــر انگلیس در ورزشــگاه اولدترافورد با 
نتیجه یک بر یــک برابــر ولورهمپتون متوقف 
شد تا فراز و نشــیب های شیاطین سرخ در فصل 
جاری همچنان تداوم داشته باشد. این تیم پس 
از گذشت 6هفته از رقابت های فصل جدید لیگ 
برتر ۱۰امتیاز کسب کرده و در مکان هفتم جدول 
رده بندی این رقابت ها قرار دارد. نشریه »سان« 
با انتشار گزارشی مدعی شــد که ژوزه مورینیو 
پس از به صدا در آمدن ســوت پایــان بازی تیم 
تحت هدایتش مقابل ولورهمپتون، در رختکن 
از خجالت پل پوگبا درآمــده و او را بابت لو دادن 
توپی که منجر به ثبت گل تســاوی تیم حریف 
توســط ژوآئو موتینیو شــد، مورد سرزنش قرار 
داده است. طبق این گزارش آقای خاص به پوگبا 
گفته که تمرکز لازم را در آن صحنه نداشته و این 

اشتباهات احمقانه باید برطرف شوند.
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تنها چند هفته قبل، 
مسئولان سازمان لیگ 
از برگزاری قطعی ديدار 

سوپرجام خبر دادند اما با 
گذشت زمان، مشخص شد 

آنها از برش لازم برای مجاب 
کردن باشگاه ها به حضور 
در اين مسابقه برخوردار 

نیستند و اساسا قدرت 
چنین کاری را ندارند


